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LA SRA. PRESIDENTA:

Bona tarda, senyores i senyors diputades. Començarem la
sessió d'avui i, en primer lloc, els donaria la benvinguda,
perquè no es produeixen substitucions, ho tenc apuntat..., i
passam a l'únic punt de l'ordre del dia d'avui que consisteix en
el debat de les Proposicions no de llei RGE núm. 4024/24 i
4324/24.

1) Proposició no de llei RGE núm. 4024/24, presentada
pel Grup Parlamentari Popular, relativa a l’agilitació dels
tràmits de l’Agència Tributària de les Illes Balears amb els
ciutadans.

En primer lloc, passam al debat de la Proposició no de llei
RGE núm. 4024/24, presentada pel Grup Parlamentari Popular,
relativa a l'agilitació dels tràmits de l'Agència Tributària de les
Illes Balears amb els ciutadans. Per a la seva defensa, per part
del Grup Parlamentari Popular, té la paraula la Sra. Cardona,
per un temps de cinc minuts. 

LA SRA. CARDONA I RIBAS:

Gràcies, presidenta, i bona tarda a tots. Bé, a partir de dia
1 de gener del 2009 es va posar en marxa l'Agència Tributària
de les Illes Balears, creada amb la Llei 3/2008, de 14 d’abril.
Es tracta d'un ens de naturalesa estatutària al qual correspon la
gestió, la recaptació, la liquidació i la inspecció dels tributs
propis de la comunitat autònoma de les nostres illes així com,
per delegació de l'Estat, dels tributs cedits totalment, delegació
que es pot fer extensiva fins i tot a la resta dels tributs estatals
recaptats per l'Estat a l'àmbit territorial de les Illes Balears, per
mitjà d'un conveni de col·laboració entre l'Agència Estatal de
l'Administració Tributària i l'Agència Tributària de les Illes
Balears. 

També exerceix funcions de recaptació, gestió, inspecció i
liquidació dels recursos econòmics d'altres administracions
públiques que, en virtut de llei, conveni, delegació de
competències o encomana de gestió, s'hagin atribuït a la
comunitat autònoma. 

L'Agència Tributària de les Illes Balears té un clar objectiu
de la seva activitat fent feina perquè es tracti d'una agència amb
proximitat als ciutadans que, a més de les diferents oficines
existents, estam davant un gran increment d'expedients i
autoliquidacions presentades telemàticament.

Any rere any l’ATIB consolida les bases per dur a terme la
gestió en matèria tributària fonamentada en els principis
d'objectivitat, eficàcia, eficiència i transparència, amb especial
atenció a la lluita contra el frau fiscal, al servei de la ciutadania,
a la implantació de les noves tecnologies en l'àmbit tributari i
a la potenciació de la col·laboració entre les altres
administracions públiques, especialment amb l'Administració
Tributària Estatal. A més, s'han establert mecanismes específics
de seguiment i de control de l'eficàcia i l’eficiència de l'ATIB
respecte del compliment dels seus objectius.

D'acord amb les dotacions pressupostàries, l'ATIB impulsa
l'ús de les noves tecnologies a l'àmbit tributari, així s’ha
desenvolupat la gestió integral per internet de l'impost propi

d'estades turístiques. D'altra banda, la realització dels tràmits
telemàtics per al pagament i la presentació de tributs i altres
ingressos públics, el manteniment i millora dels programes
d'ajuda per a l'impost sobre successions i donacions i per a
l'impost sobre transmissions patrimonials i actes jurídics
documentats.

Altres actuacions que es desenvolupen és la creació dels
procediments en la seu electrònica que es posen a disposició
dels ciutadans per a la realització dels tràmits telemàtics per a
qui estigui obligat a relacionar-se de manera telemàtica i també
per a aquelles persones físiques que sense estar obligats optin
per aquest sistema.

Cal destacar que és molt important la incorporació a la seu
electrònica de determinats serveis, com és la possibilitat
d'obtenció de determinats certificats de caràcter tributari. En
aquesta línia, durant aquesta legislatura s’agilita el servei als
ciutadans en mesures com el pagament per Bizum; la creació
d'una App de l'Agència Tributària per al pagament de tributs
locals i taxes autonòmiques; l’eliminació de la cita prèvia dels
serveis centrals de Palma, Eivissa i Menorca, i a la resta
d'agències per als majors de 65 anys, entre d'altres.

Si es fa una anàlisi del funcionament de l'ATIB dels darrers
anys es posa de manifest la conveniència i necessitat de
realitzar millores en els seus programes de gestió i control
d'ingressos, de tal manera que la solució tecnològica s'adapti el
màxim possible als requeriments de diferents departaments que
integren la seva estructura organitzativa.

Per poder implementar tots els aspectes que s'han esmentat,
es vol impulsar la implementació d'una solució tecnològica
integral de les aplicacions de gestió, inspecció i recaptació de
tributs i ingressos públics a l'ATIB. 

És per tot això que el Grup Parlamentari Popular presenta
la següent proposició no de llei: “El Parlament de les Illes
Balears insta el Govern de les Illes Balears a continuar
facilitant i agilitant els tràmits i gestions a través de la
plataforma digital de l'Agència Tributària de les Illes Balears
amb els ciutadans de les Illes”.

Gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Cardona. S'han presentat les esmenes RGE
núm. 6270 i 6271/24 per part del Grup Parlamentari Mixt i, per
a la seva defensa, té la paraula la Sra. Gomila, per un temps de
cinc minuts.

LA SRA. GOMILA I LLUCH: 

Gràcies, presidenta, bona tarda, diputats i diputades. Sense
cap dubte MÉS per Menorca està d'acord que s'han de
simplificar els tràmits a la ciutadania amb l'administració,
també estam d'acord que no tot s’hi val, podem compartir
segons quines simplificacions d'altres que es puguin emprar,
amb l'excusa un poc de com vulnerar normes urbanístiques o de
desaparèixer la Comissió de Medi Ambient no hi estaríem tan

 

https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202404024
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202406270
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202406271
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d'acord, però sí que hi estam amb tot el que sigui simplificar els
tràmits quotidians a la ciutadania. 

De fet, ja hem comentat en altres moments la importància
que, ja que fan el decret de simplificació, aprofitin també per
plantejar agilitar els tràmits amb tot el que fa, per exemple, a la
demanda de reconeixement de grau de dependència o la
burocràcia per a malalts i famílies que s'han de desplaçar i no
només fer-se amb aquesta part més urbanística que realment
afecta a relativament poca gent.

Però bé, així i tot, des de MÉS per Menorca donarem
suport, evidentment, a aquesta proposta, perquè entenem que
tot el que agiliti els tràmits amb l'administració per als
ciutadans és una bona iniciativa. Tot i que ens sorprèn un poc
que ja diguin què s’ha fet i diguin a continuar fent, perquè
vostès, el Govern és del PP i, per tant, se suposa que si ja han
començat ho seguiran fent, però així i tot entenem que és una
bona proposta.

Ara bé, també hem de tenir en compte que hi ha una certa
part de la població que no té accés a aquestes plataformes
digitals, podríem parlar de gent gran, podríem parlar de
persones vulnerables i, per tant, està molt bé que agilitem i
facilitem els tràmits que es facin telemàticament, però s'hauria
de fer exactament el mateix, de facilitar i agilitar els tràmits per
a la gent que ho fa presencialment. 

I van un poc en aquest sentit les dues esmenes que avui
presentam: una en el sentit que, així com es faciliten i s'agiliten
els tràmits de manera telemàtica, també es facilitin i agilitin els
tràmits i les gestions de manera presencial, que seria aquesta
esmena 6271; i l’esmena 6270 va en el sen..., bé, anava en el
sentit no tant que s’hagi de llevar i res més la cita prèvia, sinó
en el sentit que aquella gent que no vulgui o no pugui demanar
cita prèvia hi pugui accedir. Entenem que la cita prèvia agilita
a aquell que realment la pot demanar i la vol demanar perquè
saps a quina hora hi has d’anar i quan t’han d’atendre, per tant,
açò agilita, però, és clar, ens trobam que hi ha molta gent que
no pot demanar cita prèvia perquè no la sap emprar i sempre es
fa telemàticament, o bé gent que de vegades a un moment
determinat aniria a fer la gestió i no té cita prèvia i no hi pot
anar. Per tant, aquesta segona esmena anava en el sentit que
també es pugui accedir a l’Agència Tributària sense necessitat
de cita prèvia, no tant perquè es llevi del tot en aquest sentit,
sinó perquè aquell que no vol anar-hi amb cita prèvia també
pugui accedir-hi.

I trobam que aquestes dues esmenes, d'alguna manera,
complementen el sentit que crec que volia tenir la seva
proposta d'agilitar els tràmits dels ciutadans amb l’Agència
Tributària i fer-ho en tot el seu abast, sigui telemàtic, sigui
presencial, i sigui aquella persona que no vol o no pot demanar
cita prèvia que també pugui accedir a aquests tràmits. 

Per tant, en aquest sentit anaven les nostres propostes i amb
la que vostè ha fet nosaltres li donarem suport. 

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gomila. Per al torn de fixació de posicions, té
la paraula el Grup Parlamentari Socialista, el Sr. Pou, per un
temps de cinc minuts.

EL SR. POU I GARCIAS: 

Moltes gràcies, presidenta, bona tarda, senyores i senyors
diputades. Bé, agraïm aquesta proposta, que és una novetat que
presentin una PNL que no sigui instar el Govern d'Espanya,
quasi ens ha deixat descol·locats, permeti’m la broma, però, en
qualsevol cas, és una PNL evidentment que coincidim que és
una bona iniciativa. Coincidesc amb el comentari de la
companya de MÉS per Menorca, que està bé que el Partit
Popular s’animi i s’autoobligui a continuar fent, em semblava
bé, i ho compartim.

Sí que és ver que d'alguna manera ens hagués agradat que
això s’emmarcàs dins un pla estratègic que poguéssim
consensuar, més enllà d’accions concretes, però entenc que
d'alguna manera aquesta és la seva idea i, evidentment, tot el
que sigui facilitar l'accés al ciutadà a tota la seva tramitació,
com no pot ser d'altra manera, hi estam d'acord.

I pel que fa a les esmenes de MÉS per Menorca, també hi
estam d'acord, les donarem suport. Evidentment, estam a favor
de la presencialitat, tots sabem les dificultats que de vegades
això suposa especialment per a gent major.

I dins de l’esmena, la proposta 2670, sí que... no ho hem fet
de manera escrita, ho fem in voce i queda subjecta a la seva
consideració, però sí que creiem que entenem que per a la
gestió és positiva l'existència de cites prèvies, més que res per
allò que no hi hagi de vegades que els ciutadans coincideixen
en un nombre excessiu a un lloc i sempre el desencís de no
haver pogut ser atès, simplement per l’acumulació de massa
gent, però entenem també la qüestió de la presencialitat i, per
això, plantejaríem una modificació a l'esmena 2670, que quedàs
així com estava, només és que allà on diu “per accedir als
serveis de l'Agència Tributària sense cita prèvia”, que digués
“sense que sigui imprescindible la cita prèvia”, de manera que
es puguin combinar -diguéssim- la presencialitat i la gestió de
la cita prèvia, sense que la cita prèvia exclogui la possibilitat de
poder atendre els ciutadans.

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Pou. Pel Grup Parlamentari VOX, té la paraula
la Sra. de las Heras, per un temps de cinc minuts.

LA SRA. DE LAS HERAS I FERNÁNDEZ:

Sí, muchas gracias, Sra. Presidente. Hoy se debate una
proposición no de ley -como se ha comentado- que busca
agilizar los trámites de la Agencia Tributaria de las Islas
Baleares con los ciudadanos. Esta iniciativa es un claro ejemplo
de cómo desde nuestro gobierno de coalición con el Partido
Popular estamos comprometidos en eliminar...
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(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

..., bueno..., la burocracia, desde el acuerdo de... -perdón-, de
gobernabilidad, innecesaria y facilitar la vida de nuestros
ciudadanos. 

Este compromiso está alineado con nuestro acuerdo de
gobierno, como decía, donde estamos firmemente
comprometidos con reducir las cargas administrativas y hacer
más eficiente la gestión pública, muy especialmente para
nuestros mayores, donde la infinidad de trabas burocráticas de
la administración les hace muy difícil el acceso a sus gestiones
administrativas.

Las medidas incluidas en esta proposición, como es el pago
de tributos a través de Bizum y la eliminación de la cita previa
para los mayores de 65 años, con la propuesta que decía el
portavoz del Partido Socialista incluso, que tampoco se exima
la posibilidad de ir con esa cita, son pasos concretos hacia una
administración más accesible y menos burocrática.

En VOX siempre hemos defendido que el tiempo de
nuestros ciudadanos es valioso y que el Gobierno debe ser un
facilitador y no un obstáculo en sus vidas, y muchas veces se ha
legislado contrariamente a estos principios. Facilitar y apoyar
al ciudadano en lugar de poner palos en las ruedas parece algo
obvio que no siempre ha sido así.

Por ello, desde VOX, evidentemente, vamos a apoyar esta
proposición no de ley porque además -como decía- está
recogida en uno de los 110 puntos de nuestro acuerdo de
gobernabilidad y consideramos que es esencial para facilitar la
labor de la administración y el tiempo a los ciudadanos de
Baleares.

Muchas gracias.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gracias, Sra. de las Heras. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca, té la paraula el Sr. Apesteguia, per un temps de cinc
minuts.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

 Sí, moltes gràcies, Sra. Presidenta. Sra. de las Heras, no
sabíem si teníem aquí un anunci inesperat en aquesta comissió
i, per una vegada, tal vegada, assumiríem la rellevància
mediàtica que tal vegada mereixeria una comissió d'Hisenda i
Pressuposts que normalment passa desapercebuda davant els
gruix de la població.

Dit això, des de MÉS per Mallorca, evidentment, donarem
suport a aquesta proposició no de llei, com no pot ser d'altra
manera, perquè entenc que hem de fer tot el que estigui a les
nostres mans, cadascú des de la seva responsabilitat, per mirar
que es facilitin i s'agilitin al màxim tots els tràmits i gestions, la
qual cosa no és fàcil -no és fàcil-, no només davant l'Agència
Tributària, sinó davant qualsevol tipus d’administració.

Jo crec que és un dels reptes que tenim com a institucions,
com a conjunt d'institucions i al qual hem de fer front. 

També he de dir que ens sumam a les esmenes que ha fet el
Grup de MÉS per Menorca perquè creiem que complementen
de forma molt correcta la proposició inicial.

I no he entès si el que proposava el Partit Socialista era una
transacció a l'esmena de MÉS per Menorca, en qualsevol cas,
sí que abans de votar demanaríem a la presidenta que quedi clar
què votam, perquè almanco a aquest grup no li ha arribat cap
text i ens agrada saber què votam abans de dur-ho a terme. 

Sí que els voldria dir, Sra. Cardona, que jo entenc la seva
voluntat de dur a aquest parlament el debat sobre les necessitats
de l'agilitació i la facilitació dels tràmits administratius, però
tampoc no acab de saber..., vostè sap que jo normalment em
deman quina és la voluntat que hi ha darrere qualsevol tipus de
proposició, que jo em deman: quina és la voluntat del Grup
Parlamentari Popular a l'hora de presentar aquesta proposició
no de llei? Vostès passen pena que el Govern de les Illes
Balears deixi de continuar treballant per a la facilitació i
l'agilitació en els tràmits i gestions?

Jo supòs que no, supòs que vostès no passen pena d’això.
Per tant, aquesta proposició no de llei entenc que no ens aporta
res com a... o..., no, per dir-ho d'una altra manera, no ens
permet aportar res al Govern per continuar en aquesta tasca,
perquè simplement li diem: segueix fent feina en el sentit que
ja estàs fent.

Per tant, és ver que des de MÉS per Mallorca tampoc no
hem presentat esmenes, per tant, no els puc retreure el
contingut, però sí que és ver que tal vegada per a properes
ocasions entre vostès i nosaltres, perquè ja dic, també m’ho puc
tirar a mi en cara perquè no he presentat una esmena en aquest
sentit, hauríem de mirar d'anar més enllà del que el Govern ja
fa, perquè si no, diguem que com a Parlament no contribuïm
gaire en aquest sentit.

Dit això, compartim plenament -com ja els he dit- l'esperit
de la proposició, l'esperit també de la proposta i l'exposició que
ha fet la Sra. Cardona. Per tant, hi votarem a favor, tot i que
esperam que també s'acceptin les esmenes que ha presentat
MÉS per Menorca.

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Apesteguia. No sé si necessiten una suspensió,
un temps de deu minuts o si podem continuar. D'acord, doncs
continuam. Ara per fixar la posició i assenyalar, sobretot, si
accepta l'esmena i en quins termes, té la paraula la Sra.
Cardona, per un temps de cinc minuts.

LA SRA. CARDONA I RIBAS:

Gràcies, presidenta. Sí, és veritat que a la primera
intervenció no he esmentat les esmenes presentades per MÉS
per Menorca i, evidentment, sí que acceptarem aquestes
esmenes.

Bé, primer de tot, vull agrair a tots els grups el suport a
aquesta proposició no de llei. Evidentment, com ha dit la Sra.
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de las Heras, un dels punts que tenim de govern... dels acords
dins el pacte de governabilitat és el de simplificació
administrativa i crec que és un tema que hem de complir i hem
de seguir fent-hi feina en tots els àmbits que afecten el Govern.

La idea, Sr. Apesteguia, evidentment, sí, és quelcom que
pensam seguir fent, però crec que moltes vegades se li dona una
continuïtat i jo crec que hem d'anar més enllà de la continuïtat,
se li ha d’assignar tal vegada una part més important de
pressupost, perquè si no és difícil aconseguir tots aquests
objectius.

A les esmenes presentades per MÉS per Menorca... bé,
perdó, en el que ha presentat el Partit Socialista respecte de
l’esmena 6270, si MÉS per Menorca no hi veu inconvenient
nosaltres també l’acceptaríem sense cap problema, no?

Les dues esmenes que ha presentat MÉS per Menorca fan
referència a l’atenció al públic sense cita prèvia i he de
comentar que des del mes de setembre ja es fa sense cita prèvia
en els punts més importants, com són els de Palma, Manacor,
Eivissa i Menorca, i, evidentment, es dona prioritat a les
persones majors de 65 anys o persones que presenten algun
tipus de discapacitat. 

És veritat que en els punts d'atenció més petits moltes
vegades, per poder ordenar-ho un poc, per falta de capacitat
d'atenció, idò per poder-ho ordenar se segueix funcionant amb
cita prèvia, la qual cosa no lleva que no s'atengui gent que hi
vagi sense cita prèvia, veritat?, en principi s’accepta tot, però
evidentment si hi ha una cita prèvia en aquests casos fa que es
pugui ordenar molt més l’atenció als ciutadans.

Amb la qual cosa, idò, bé, res més, vull agrair als grups el
suport a aquesta PNL i ja està.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Cardona. Sí s'accepta aquesta esmena, crec
que els ha quedat clar a tots que... simplement s’afegeix “sense
que sigui imprescindible la cita prèvia”, passaríem a la votació
conjunta dels dos punts. Votam.

13 vots a favor.

Per tant, queda aprovada la Proposició no de llei RGE núm.
4024/24, relativa a l'agilitació dels tràmits de l'Agència
Tributària de les Illes Balears amb els ciutadans. 

2) Proposició no de llei RGE núm. 4324/24, presentada
pel Grup Parlamentari Socialista, relativa a elaboració
d’un estudi del diferencial del cost de la vida a les Illes
Balears.

Seguidament, passam al debat de la Proposició no de llei
RGE núm. 4324/24, presentada pel Grup Parlamentari
Socialista, relativa a l'elaboració d'un estudi del diferencial del
cost de la vida a les Illes Balears. Per a la seva defensa, per part
del Grup Parlamentari Socialista, té la paraula el Sr. Pou, per
un temps de cinc minuts.

EL SR. POU I GARCIAS:

Moltes gràcies, presidenta. Crec que m'ha robat un minut,
però segurament ho farem bé. Doncs, un dels reptes que tenim
per endavant des del punt de vista d'aquesta comissió per als
temes d’hisenda és la negociació del sistema de finançament
que, com sabem, des de l'any 2014 resta pendent de negociació
i, en aquest sentit, 2 de cada 3 euros que la CAIB rep, o que té,
provenen d’aquest sistema de finançament. Per tant, és evident,
i ho hem parlat altres vegades, que les negociacions, el resultat
final és fonamental per entendre els recursos que vénen.

En aquest sentit, ja en aquesta legislatura hi ha hagut
diferents interpel·lacions i PNL sobre el sistema de
finançament, i una de les qüestions que ha generat consens és
que aquest futur sistema de finançament hauria de recollir el
diferencial del cost de vida, i és que, com tots sabem, un euro
a les Illes Balears aconsegueix comprar manco que aquest
mateix euro en el conjunt de l'Estat espanyol i, a més, de la
mateixa manera hi ha hagut diferents acords o propostes dels
diferents grups, de manera implícita, que reconeixen aquesta
qüestió, com així és quan se sol·licita augmentar el plus
d'insularitat per als cossos i forces de l'Estat, per exemple. Per
tant, és evident que tenim un cost de vida superior a Balears
que a la resta del territori. 

El tema és que hem de posar un valor en aquest diferencial,
a ningú se li escapa que les negociacions del sistema de
finançament són complexes, hi ha fortes inèrcies en abandonar
l'statu quo i, per tant, si volem realment incrementar els
recursos de Balears, certament, aquesta és una de les vies, però
necessitam tenir informació verídica i actualitzada de quin és
aquest diferencial. De fet, i així ho plantejam a la justificació
d'aquesta PNL, el darrer estudi data del 2017, i en aquest estudi
es planteja que el diferencial del cost de vida a les Balears és
un 2,8% superior que al conjunt espanyol. Sí que els he de dir
que sorprèn un poquet que aquest diferencial no sigui superior,
especialment quan els estudis per gent experta, en teoria, un
25% s'explica pel preu de l’habitatge, i tots sabem que
l'habitatge es troba al voltant d'un 50% per sobre a Balears que
a la resta d'Espanya. 

Però, en qualsevol cas, dues qüestions: una, que
necessitaríem fer un nou estudi i que aquest estudi pugui ser
extensible a la resta de territoris. I per això, si volem
reivindicar la viabilitat d'aquesta qüestió, per tot plegat, el que
plantejam és una proposició no de llei que, d'una banda, el
Parlament insta el Govern, davant la no existència de cap
document actualitzat, a realitzar un estudi sobre aquest
diferencial del cost de la vida, que ens permeti a la negociació
del futur sistema de finançament, que esperem que no es
produeixi en un futur molt llunyà, doncs poder tenir aquest
suport documental per poder defensar aquesta qüestió en què
tots tenim consens. I com que, precisament, el sentit d’aquests
estudis sobretot té a veure amb la negociació del sistema de
finançament, doncs instam a fer aquest estudi, i no per altra raó
que estar preparat per a la negociació del sistema de
finançament, a poder ser que estigui realitzat dins el 2024. 

Aquest és el sentit de la proposta. Moltes gràcies i m’ha
sobrat un minut i mig.
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LA SRA. PRESIDENTA:

Molt bé. Gràcies, Sr. Pou. En torn de fixació de posicions,
pel Grup Parlamentari VOX té la paraula la Sra. de las Heras,
per un temps de cinc minuts.

LA SRA. DE LAS HERAS I FERNÁNDEZ:

Muchas gracias, Sra. Presidente. La proposición no de ley
que nos trae el Partido Socialista, viene directamente a
despilfarrar el dinero público. Como saben, desde VOX somos
claros defensores de la máxima pulcritud y rigurosidad en el
tratamiento de los fondos públicos y estamos absolutamente en
contra de esta iniciativa, que no solo es ineficaz, porque, como
se sabe, existen otras encuestas, como el Instituto Nacional de
Estadística, que ya tienen al día estos costes, sino que
ejemplifica la política del despilfarro que el PSOE perpetúa.

No sabemos cuánto costará este estudio, ¿lo han
contemplado? Desde luego, la proposición no de ley no
contempla absolutamente ninguna cifra. Sin un plan de acción
claro, sin unos costes prefijados, nos enfrentamos al riesgo de
que este estudio suponga un coste que no se ajuste a la realidad
de lo que se pretende obtener. Y es un ejemplo, como decía, del
despilfarro de recursos públicos.

Sin embargo, en nuestro acuerdo firmado por VOX y el
Partido Popular, acuerdo de gobernabilidad, establecemos
medidas concretas y directas, que sí responden a necesidades
de los ciudadanos, como ha sido la rebaja del IRPF, la
supresión del impuesto de sucesiones, es dinero que queda en
el bolsillo de los ciudadanos de Baleares y, por lo tanto,
revierte en el bienestar de los ciudadanos de Baleares.

Y esta es la diferencia entre hablar y actuar, porque, como
dice en su proposición no de ley, el último documento
publicado al que se refiere es de 2017, pero, ustedes han estado
gobernando hasta 2023, ¿por qué ustedes mismos no han hecho
este estudio si consideraban que éste estaba obsoleto? Como le
decía, esta es la diferencia entre hablar y actuar.

Por tanto, desde nuestra posición votaremos en contra de
esta proposición no de ley, porque no podemos apoyar
iniciativas que no solo representan un uso irresponsable de
fondos públicos, consideramos que existen otros estudios que
recogen el resultado que se espera de este, no esta previsto qué
coste supondría para el bolsillo de los ciudadanos y no ofrecen
soluciones reales a los problemas a que se enfrentan los
ciudadanos de Baleares.

Muchas gracias.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gracias, Sra. De las Heras. Pel Grup Parlamentari MÉS
per Mallorca té la paraula el Sr. Apesteguia, per un temps de
cinc minuts.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Sí, moltes gràcies, Sra. Presidenta. Com diu la mateixa
exposició de motius, aquest ha estat un tema llargament tractat,

no només en comissió, sinó també en el plenari, i fent
referència a múltiples casuístiques o a l'afectació que té sobre
múltiples dels debats que mantenim; és a dir, no ha estat
únicament tractat, que també, com a element central d'una
discussió, sinó que les seves ramificacions han aparegut a
moltes altres qüestions. 

Fa referència la mateixa exposició de motius a una
interpel·lació que jo mateix vaig formular al vicepresident del
Govern, sobre finançament autonòmic, que un dels punts que
es va aprovar és que en aquest nou finançament autonòmic
s'havia de tenir en compte el diferencial cost de la vida a
cadascun dels territoris. Però també hi ha hagut altres moments
en què aquesta qüestió ha comparegut, a iniciativa del Grup
Parlamentari de MÉS per Mallorca, en el debat de ple i, en
concret, vull fer referència a un debat que vàrem fer sobre una
proposició no de llei sobre l'establiment d'un IVA diferenciat
per a les Illes Balears, que va tenir lloc dia 12 de març del
2024, en què, a més, si ho recorden els senyors i les senyores
diputats, vaig fer una profusa llista dels diferencials costos
entre els diferents productes que aleatòriament vàrem comparar
entre diferents comunitats autònomes i que, efectivament, com
ha dit el portaveu del grup proposant, el Sr. Pou,
exemplificaven que aquest diferencial és molt superior a aquest
2,5 que fixa aquest estudi, al qual jo tenc tots els respectes,
però que crec que deixa de banda molts d'elements centrals a
l’hora de marcar un diferencial cost de la vida, insistesc, com
ha dit precisament el Sr. Pou. 

En aquest sentit, nosaltres donam per justificada,
justificadíssima, la necessitat de clarificar el diferencial del cost
de la vida. Si bé és ver que, arran d'aquella proposició no de
llei, jo també vull recordar que vàrem aprovar en el Parlament,
un punt que deia: “El Parlament de les Illes Balears insta
l'Institut Nacional d'Estadística que estableixi una operació
estadística relativa als diferencials dels nivells del cost de vida
entre les comunitats autònomes. Aquesta estadística, distinta de
la que s’elabora mensualment per recollir l'Índex de Preus al
Consum, ha de ser de caràcter estructural i publicar-se amb una
periodicitat, com a mínim, anual”. 

Per tant, entenc que aquesta proposició instava l’òrgan que
és el responsable de publicar i donar la informació necessària
que demanam, precisament per encarar aquesta negociació de
la reforma del finançament que, presumiblement algun dia es
durà a terme. També he de dir que seguim esperant que la
reforma del finançament es dugui a terme, és una d'aquestes
coses que esperam, però, com qui espera l’adveniment del
Messies, perquè no acaba d'arribar mai. 

Per tant, és clar, ara el Grup Parlamentari Socialista ens
demana que, a més d’instar, perquè entenc que mantenim la
instància a l’Institut Nacional d'Estadística, també instem el
Govern de les Illes Balears a dur a terme aquest estudi. Per tant,
no entenc d'aquell moment a ara què ha canviat i per què és
necessari que el Govern també faci aquest estudi i aquesta
operació, atès que encara no s’ha acabat el termini per
comprovar si l'Institut Nacional d'Estadística acompleix el
requeriment que li ha fet el Parlament de les Illes Balears.

En aquest sentit, per tant, nosaltres compartim la finalitat de
la proposició del Partit Socialista, però entenent que, de
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moment encara no és necessari que nosaltres assumim una
responsabilitat que pertoca a una altra institució, o almanco fins
que no demostrem que aquesta no pensa fer-ho, ens abstendrem
en aquesta proposició no de llei. 

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Apesteguia. Pel Grup Parlamentari Mixt té la
paraula la Sra. Gomila, per un temps de cinc minuts. 

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Gràcies, presidenta. Que existeix una disparitat de cost de
vida depenent del lloc on vius és realment una realitat,, tots els
que vivim a les Illes sabem i patim el major cost de vida que
representa viure-hi. L’habitatge, els productes alimentaris i de
primera necessitat, el transport, entre molts altres, són més cars,
mentre que els salaris o les pensions no augmenten al mateix
ritme a les nostres illes, el poder adquisitiu de les persones que
vivim a les Balears és inferior a la de tot el conjunt de l'Estat.
O sigui, viure a les Illes Balears s'ha convertit avui en dia en un
vertader luxe. 

La manca de finançament a les Illes Balears és una de les
principals dificultats de la nostra economia. Un mal
finançament acaba afectant, sense cap dubte, el nostre estat del
benestar, perquè la conseqüència és destinar recursos propis a
finançar altres autonomies, implica, per tant, menys inversió
pública en educació, en habitatge, en serveis socials, en sanitat,
en salut, en mobilitat a les nostres illes. 

El sistema de finançament autonòmic que, com bé dèiem,
està caducat des del 2014, necessita una revisió urgent i d'un
govern balear que, sense cap dubte, reclami el que ens pertoca
a cada un dels que vivim aquí a les Illes.

MÉS per Menorca, com bé deia el Sr. Apesteguia, també
farà un vot d'abstenció a aquesta proposta, perquè entenem que
sí que s'han de fer aquests estudis diferencials del cost de les
Illes respecte de la resta de comunitats que pugui reflectir quina
situació real tenim i que pugui treballar en aquest finançament
just, però també un poc en el sentit que ja es va aprovar aquesta
proposta de MÉS per Mallorca, amb la qual entenem que convé
fer-ho allà on toca, que seria, en aquest cas, l'Institut
d'Estadística, i després, a partir d'aquí, poder fer-hi feina.

Així i tot, en cas que tiràs endavant, tampoc no ens sembla
malament que açò es pogués dur a terme. I el que no puc
compartir amb la Sra. de las Heras, de VOX, és que ells
entenen el malbaratament de doblers públics depenent de si les
coses fan ells o les fan els altres, perquè, és clar, no crec que
sigui més car aquest estudi que vostè proposa amb l’Oficina de
drets lingüístics, que, de moment, aquest any hi han de destinar
750.000 euros; ni crec que sigui més car el que vostè proposa
que segregar els alumnes per llengua, que per tres mesos haurà
costat 20 milions. Per tant, el criteri de VOX sobre el
malbaratament de doblers públics depèn de si és una iniciativa
seva o de si és una iniciativa dels altres. 

Per tant, el vot d'abstenció no té a veure que no es pugui fer
açò, sinó que creiem que és més adequat fer-ho des de l'Institut
d'Estadística, que comentava el Sr. Apesteguia, però de cap
manera no té a veure que no es puguin gastar doblers per fer
estudis que podrien ajudar a la millora del finançament de les
Illes Balears. Per tant, aquesta vara de mesurar, depenent del si
és nostre o si és d’un altre, senyors de VOX, em sembla, o
senyora de VOX, em sembla que no és cap argument com per
votar en contra d’aquesta proposta.

Així i tot, des de MÉS per Menorca reivindicam que es
negociï aquest finançament de les Illes Balears perquè per als
que vivim aquí no ha de ser un luxe viure-hi, sinó que hem de
poder viure com a la resta de les zones o les diferents
comunitats de tot Espanya. 

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gomila. Pel Grup Parlamentari Popular té la
paraula el Sr. Mesquida, per un temps de cinc minuts. 

EL SR. MESQUIDA I PALLICER:

Gràcies, Sra. Presidenta, bona tarda, senyores diputades i
diputats. Bé, en relació amb la PNL que ens presenta el
PSIB-PSOE, nosaltres consideram, compartim, la necessitat de
comptar amb indicadors vàlids per poder avaluar el diferencial
del cost de la vida que ens permetin i ajudin a prendre les
decisions més acurades, tant en matèria econòmica, en general,
com, en aquest cas, en matèria de finançament autonòmic, per
tant, pensam que és necessari introduir la variable de renda per
facilitar aquest debat a l’hora de fixar la posició de cadascuna
de les diferents zones o territoris que es volen comparar, ja
sigui a nivell nacional o autonòmic.

La importància d'aquesta magnitud és innegable, i ja des de
principis d’aquest segle a nivell europeu es va fer palesa la
necessitat de dur a terme una harmonització de les sèries
temporals de les dades relatives al PIB per càpita dels diferents
països membres de la Unió Europea, revisar la necessitat de
poder comptar amb les eines adequades que permetessin fixar
polítiques en matèria econòmica més adients a cada moment,
i açò requeria un coneixement previ de la situació, però amb un
nivell d'avaluació que fos equiparable entre tots els països
membres de la Unió. 

Aquesta tasca es va encomanar a l’Oficina Europea
d’Estadístiques, l'Eurostat, qui va anar adaptant les xifres
aportades per cadascun dels països per facilitar-ne la
comparació entre les diferents economies de cada país. Així va
sorgir com a unitat de compte l'anomenat Índex de Compra
Estandarditzat, PPS en anglès, que analitza les dades de renda
per càpita d'un país determinat en relació amb els països del seu
entorn, en aquest cas l’europeu. Eurostat realitza
actualitzacions periòdiques d’aquest índex i la darrera
actualització és de març del 2024 on ja s’incorporen dades
preliminars corresponents al 2023. Aquest índex també permet
fer-ne una valoració territorialitzada, és a dir, per regions dintre
de la mateixa Unió Europea i, per tant, pot facilitar la valoració
dels diferencials dels costs de la vida, que és el que es demana
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a aquesta PNL. Es tracta d'una font oficial, quantificada,
estandarditzada i utilitzada per totes les regions europees. 

Hem de tenir en compte també, quan parlam del cost de la
vida, que hi ha, nosaltres entendríem, un component teòric que
planteja aquest concepte, atès que també pot representar els
valors dels béns i serveis que una llar o una persona necessita
consumir per assolir un determinat nivell o grau de satisfacció.
Açò pot donar peu que la quantificació sigui difícil,
precisament per aquesta subjectivitat que du implícita la seva
definició, no només pel valor intrínsec dels béns o serveis, sinó
també perquè es pugui considerar com a satisfactori entre
diverses llars, persones o territoris. 

Finalment, hem de fer esment també de la variable per
excel·lència que recull les variacions del cost de la vida i que
simplifica la seva anàlisi, ens referim a l’IPC, aquest índex
actualitza i analitza rúbriques diferents dels aliments, habitatge,
energia i les variacions que s'han produït de manera periòdica
en els preus i, per tant, en el cost de la vida.

El grau de representativitat de l’IPC ve determinat per
l'adaptació d'aquest indicador a la realitat econòmica del
moment. Així, l'actual configuració d’aquest índex, a partir dels
elements seleccionats per al seu càlcul en base a les pautes de
comportament del consumidor, permet a l’IPC aproximar-se
més a l'evolució real del conjunt dels preus. Es tracta d'una eina
que és plenament vigent, que ens dóna informació periòdica i
territorialitzada i que ens permet analitzar el cost de vida dels
territoris i les seves variacions.

Aquest índex, com tots vostès saben, depèn de l'Institut
Nacional d'Estadística que, a més a més, té l’encomana, com
molt bé deia el Sr. Apesteguia, de requeriment previ que es va
fer per intentar vehicular una metodologia que permeti definir
quin és el diferencial d’aquest cost de la vida i, per tant,
nosaltres consideram en aquest moment que destinar fons
públics a elaborar l'estudi que es proposa, quan tenim aquestes
publicacions oficials, no és una prioritat per al Govern de les
Illes a curt termini. 

Per tant, nosaltres, en principi, farem un vot contrari. 

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Mesquida. Té la paraula, per contradiccions, el
grup proposant, per un temps de cinc minuts. 

EL SR. POU I GARCIAS:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Moltes gràcies a tots els
comentaris i per clarificar els posicionaments.

Evidentment, els comentaris de la senyora de VOX, crec
que ja ho ha dit la senyora..., la companya de MÉS per
Menorca, això de malbaratar, ho deixarem estar. Fixi’s que el
coneixement ens fa més lliures, vostè demana moltes vegades
proposicions per pujar el cost, precisament, dels Cossos i
Forces de Seguretat de l'Estat, el cost d'insularitat, i jo li
deman: amb quin valor? Si ho aprovàssim i anàs a Madrid i

diguessin que sí, li dirien, molt bé, i quant hauria de menester?
Vostè hauria de menester estudis. Per tant, estic segur que en
aquest cas no seria malbaratar. Per tant, crec que és una
informació important i, evidentment, el que costen les oficines
antiocupació o l’oficina de discriminació lingüística deixen fora
dubte certament què és i què no és malbaratar. 

Evidentment, és ver que vàrem fer un acord perquè l’INE
dugués endavant aquest estudi, això va ser una proposta que ja
va fer el Grup Socialista, n’hi havia una altra que també el
posàs en marxa el Govern de les Illes Balears. El que sí que és
cert és que, bé, supòs que, per tàctica política, l’INE du uns
ritmes distints, perquè és una operació estadística que
segurament no podem esperar. I en aquest sentit, i amb la cerca
del consens, a la proposició número 1 no tenim cap problema
que on diu “davant la no existència de cap document
actualitzat”, i es podria afegir “i mentre no ho faci l'Institut
Nacional d'Estadística”, doncs fer aquesta proposició, perquè
crec que a tots ens interessa estratègicament disposar d'aquesta
informació per a la negociació del sistema de finançament i,
alerta, no només per això, és que també hem de seguir
negociant el cost d'insularitat, i del que parlam també és
d'aquesta qüestió.

Jo, de la qüestió del malbaratament, en fi..., crec que, bé,
sobren comentaris.

Per tant, sí que estaríem disposats a incorporar aquesta
qüestió d’instar el Govern mentre no ho faci l’INE, entenent
que hi ha aquesta proposta que l’INE es posi al davant; és a dir
que els temps de l’INE són uns altres.

I, d'altra banda, i agraesc al representant del Partit Popular,
el repàs de les qüestions, que crec que ha fet molt bona feina,
certament hi ha un indicador de l’Eurostat, que és aquest PPS,
el que passa és que aquest PPS es troba a nivell de (...), i això
implica, vostè ho sap, que no està per comunitats autònomes
úniques, sinó que es troben amb aglomeracions. I, per tant,
aquesta informació vostè sap que no serviria.

I pel que fa a l’IPC, el que fa és parlar-nos del creixement
dels preus, però del que parlam aquí no és de ritme de
creixement, sinó del diferencial amb nivells. I, per tant, l’IPC,
que és molt útil, no ens serviria en aquest cas.

I, per tant, des del Grup Socialista plantejaríem, si fes falta,
aquesta transacció, o modificació, a la nostra proposta
d'incloure aquesta qüestió de “mentre no ho faci l’INE” si això
ha de servir per arribar a un cert consens, però, en qualsevol
cas, estic segur que parlam d'un estudi que no crec que passi,
segur, dels 15.000 euros, i el que ens jugam amb el sistema de
finançament són diversos cents de milions d'euros. Per tant,
crec que en una anàlisi d’acord-benefici això de malbaratar és
molt relatiu, i crec que ens hi jugam molt.

I la proposta que fa, el Partit Socialista és conscient que no
es va poder fer a l'anterior legislatura, també els vull recordar
que a l'anterior legislatura, ara ho miram d'una manera molt
alegre, però vàrem haver de viure tots una COVID, jo record
les oficines del SOIB desmantellades per pagar els ERTO,
després tenguérem allò d'Ucraïna, i crec que hem de ser un
poquet més justs, i està bé la reivindicació, però cada
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legislatura té el que té, i en aquesta ens hi jugam tots molts, i
aquesta proposta que ha fet el Grup Socialista volia ser una
proposta responsable i d'ajudar el Govern en un tema que ens
hi trobaran sempre d'ajudar en una bona negociació del sistema
de finançament. I dubt molt que les entitats que donen suport
al tema de finançament, cercles d'economia, Col·legi
d'Economistes, no estiguessin d'acord que s'hagi de fer aquest
estudi 

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Pou. Per modificar aquest punt faria falta
unanimitat, per poder introduir “mentre no ho faci l’INE”, seria
després de la segona coma del primer punt, entenc. Hi estan
d’acord?

Però estam d'acord en acceptar aquesta esmena in voce, sí
o no? D’acord, idò afegim aquesta frase: “El Parlament de les
Illes Balears insta el Govern de les Illes Balears a realitzar,
davant la no existència de cap document actualitzat, mentre no
ho faci l’INE, un estudi dels diferencials en el cost de vida...”
etc.

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Perdó, entenc, però que podrem fer votació separada?
Perquè nosaltres aquest contingut el veiem bé.

LA SRA. PRESIDENTA:

Si demanen votació, es fa separada.

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Sí, per favor.

LA SRA. PRESIDENTA:

Doncs ara passaríem a votar, quan els ho digui, un segon.
Ara, votam el primer punt. 

6 vots a favor, 7 vots en contra. 

Per tant, queda rebutjat aquest primer punt.

Ara votam el segon punt. Un segon, ja.

4 vots a favor, 6 vots en contra, 2 abstencions.

Queda rebutjat aquest punt també de la proposició no de
llei.

Per tant, queda rebutjada la Proposició no de llei RGE núm.
4324/24, relativa a l’elaboració d'un estudi del diferencial del
cost de la vida a les Illes Balears.

I no havent-hi més assumptes a tractar, s’aixeca la sessió.
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